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Zápis z 8. zasedání Pracovní skupiny Zdravotnictví a sociální věci 

 

Název 8. zasedání Pracovní skupiny Zdravotnictví a sociální věci 

Datum 20. září 2023, 13:00-15:00 

Místo Zborovská 11, Praha 5 – Smíchov, místnost 1088 

Účastníci viz prezenční listina 

Přílohy zápisu Příloha č. 1 – Program 8. zasedání PS Zdravotnictví a sociální věci 

Příloha č. 2 – Prezenční listina  

Příloha č. 3 – Centra na podporu integrace cizinců 

Příloha č. 4 – Mezinárodní organizace pro migraci (IOM) 

Příloha č. 5 – Projekt Euroklíč 

 

Úvod 

V pořadí 8. zasedání Pracovní skupiny Zdravotnictví a sociální věci zahájil pan předseda PS, pan Jakub 

Šlajs, DIS., přivítáním všech přítomných členů a hostů. Pracovní skupina se sešla 

v usnášeníschopném počtu členů (9 členů, z toho 2 online, 5 hostů, podrobněji Příloha č. 2).  

Bod č. 1 – Program 

Pan předseda představil jednotlivé body programu a požádal přítomné o jejich představení. Pan Šlajs 

seznámil přítomné se svým pracovním zařazením v rámci KÚ SČ, kde působí na Odboru sociálních věcí 

jako vedoucí oddělení koncepce a metodiky sociálních služeb.  

Představení se ujala paní Malichová, která pracuje jako ředitelka sekce Krajské pobočky ÚP v Příbrami 

a je členkou PS. Na Krajské pobočce ÚP v Příbrami je zaměstnána také paní Kulhánková, oddělení 

nepojistných a sociálních dávek, která je na jednání PS hostem. Národní radu osob se zdravotním 

postižením ČR reprezentovali dva hosté, paní Sahulková (administrativní pracovník) a paní Sedláčková 

(projekt Euroklíč). Za Domov Na Hrádku se dostavila členka PS, paní ředitelka Pilná, která je zároveň 

předsedkyní Asociaci poskytovatelů soc. služeb za SČ. Hostem jednání byla i paní Fišarová za 

Mezinárodní organizaci pro migraci (IOM). Oblastní nemocnici Příbram zastoupil její ředitel a člen PS 

pan Holobrada. Za sekretariát Regionální stálé konference SČ, pod kterou PS spadá, byly přítomny paní 

Mácová a Benšová. Dalším hostem jednání byla paní Marečková zastupující Centrum na podporu 

integrace cizinců pro SČ kraj, pracoviště Příbram. Přítomna byla i paní Hůlová, starostka obce Lužná, 

nová členka PS. Dalším členem PS, který se představil byla paní Mittnerová, ředitelka Domu péče ČČK, 

Mladá Boleslav. Online připojení využila paní Sirotková, členka PS a zástupce KÚ SČ, Odbor 

zdravotnictví a dále paní Nováková ze Zdravotnické záchranné služby SČ kraje, členka PS.  
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Bod č. 2 – Aktuální informace k RAP 21+ 

Pan Šlajs okomentoval projekty spadající do oblasti deinstitucionalizace sociálních služeb. Do RAP 

bylo původně zařazeno pět příspěvkových organizací SČ kraje, alokace cca 400 mil. Kč. Jelikož se dva 

kraje vzdaly alokací, došlo k její změně ve prospěch ostatních krajů (včetně Středočeského) Opuštěna 

myšlenka DI Domova Krajánek, nejvíce lůžkové zařízení, realizace DI by byla komplikovanější. Nyní 

se hledá cesta – opustit více lůžka, aby se kapacita snížila.  Rozpracovaná je DI Nalžovického zámku, 

schválený transformační plán MPSV, připravené pozemky, veřejná zakázka na demolice objektů a 

současně probíhá veřejná zakázka na projektovou dokumentaci. V současné chvíli se hledá ředitel 

zmiňované organizace. Doposud nejsou finanční odhady, kolik peněz bude potřeba, budoucí jednání 

ohledně alokace. DI sociálních služeb je komplikované téma, zatím není vypsaná výzva (pozn. jedná se 

o výzvu č. 59), vše k jednání ve Vládě.  

Paní Mácová vznesla dotaz, zda jsou známy důvody, proč se kraj Plzeňský a Jihočeský vzdaly alokace 

v RAP, zda je to tím, že jsou podmínky relevantní výzvy NPO měkčí? Pan Šlajs uvedl, že podmínky 

výzvy jsou podobné a z NPO chce SČ kraj financovat DI příspěvkové organizace Rybka. Zde není 

potřeba mít odsouhlasený transformační plán MPSV, pro SČ kraj administrativně jednodušší proces, 

bylo přijato zastupitelstvem kraje memorandum o spolupráci mezi Neratovicemi a SČ krajem, město 

Neratovice daruje krásný pozemek uprostřed města, kde bude vybudováno moderní zařízení pro 12 

klientů s vysokou mírou podpory. MPSV vyžadovalo plnou transformaci, aby byly dokončené projekty, 

které byly rozpracované v minulém období. Rybka bude mít další návazné služby, bude plnit další 

funkcionality.  

Byl úmysl vrátit se do Ledců, ale proběhla nevole veřejnosti, objekt původně sloužil pro sociální služby, 

nyní je napaden dřevomorkou, vyžadována totální rekonstrukce, pro potřeby lidí s postižením nevhodný.  

Dále se jedná s obcí Suchomasty, možný odprodej pozemků obce. V rámci memoranda SČ kraje a paní 

Červenkovou, která věnovala minulý rok kraji rozsáhlé pozemky v obci Trubín, druhá část DI 

Suchomast.  

Paní Pilná se dotázala, zda je počítáno s Domovem Mladá. Pan předseda sdělil, že v domově je nová 

paní ředitelka a má v úmyslu DI zařízení, probíhají první jednání, nutné, aby paní ředitelka dopracovala 

koncept transformace, který by schválily orgány kraje. Nyní není žádné zadání ze strany politické 

reprezentace, ustoupeno od úplné DI, spíše kloněno k rekonstrukci dolních prostor, jednalo by se  

o humanizaci zařízení.  

Paní Mácová předala slovo paní Sirotkové, která interpretuje paní Dobisovou, které se nedařilo připojit. 

Jedna žádost, která je realizována rozdělena na tři etapy. První etapa je dodávka 17 defibrilátorů, 
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realizováno v roce 2022, nyní jednání s Centrem pro regionální rozvoj, 5,5 mil. Kč. S 30 % spoluúčastí. 

Druhá etapa, tj. dodávka 12 ks defibrilátorů, realizováno v roce 2022, nyní probíhá hodnocení, 5 mil. 

Kč. A spoluúčast 30 %. Třetí etapa 25 sanitek, 15 již vysoutěženo dodávka v roce 2024 a deset sanitních 

vozů se bude soutěžit na přelomu roku a dodávka v roce 2025.  

Bude potřeba aktualizovat projekty, jeden se bude přidávat. Paní Mácová informovala členy ohledně 

kontextu DI a záchranek se žádostí o spolupráci při schvalování seznamů RAP.  

Bod č. 3 – Centrum na podporu integrace cizinců pro SČK – J. Marečková  

Obsah prezentace je součástí Přílohy č. 3.  

Centra spadají pod správu uprchlických zařízení MV ČR. V ČR 14 poboček plus detašovaná pracoviště. 

Sociální registrovanou službu má centrum jednu, tj. odborné sociální poradenství (ambulantní, terénní). 

Cílovou skupinou jsou všichni cizinci, lidé, kteří nemají české občanství. Nyní převaha uprchlíků 

z Ukrajiny. Cílem je vytvořit prostor pro dlouhodobou, úspěšnou integraci do majoritní české 

společnosti. SČ kraj má pět poboček. První centra vznikala v roce 2011.  

Sociální pracovníci pracují nejčastěji se zákonem o pobytu cizinců č. 326/1999 Sb. (prodloužení, trvalý 

pobyt, sloučení rodiny atd.). S cizinci řešena změna zaměstnavatele a pomoc při hledání nového 

zaměstnání. Služby centra – právní poradenství, psychologická pomoc – klíčová, tlumočení, překlady, 

terénní práce – návštěva ubytoven, provozoven cizinců. Kurzy českého jazyka pro občany třetích zemí 

i EU občany. Pořádány sociokulturní kurzy – reagují na potřeby cizinců. Placená služba – adaptačně 

integrační kurzy, 4. hodiny v jazyce cizince (dlouhodobý pobyt za účelem zaměstnání). Ostatní služby 

centra bezplatné. Počet klientů centra k 09/2023 přes 3 tisíce klientů (okr. Příbram, Beroun, Praha 

západ). Spolupráce s ÚP a dalšími. Monitoring cizinců v regionu. Centrum podpořeno UNICEFEM 

(nabídka služeb, aktivit směrem k dětem).  

Paní Pilná se dotázala na způsob pomoci při hledání práce např. u zdravotních sester, zda centrum osloví 

ÚP anebo kontaktuje firmy? Paní Marečková odpověděla, že centrum pomůže s oslovením firem, zda 

nemají volno pro cizince. Spolupráce například i s nemocnicí v Hořovicích.  

Paní Malichová uvedla, že ÚP pociťuje problém s adaptací, neboť ne všichni se chtějí učit českému 

jazyku. Lex UKRAJINA 5 od 1. 7. 2023 v platnosti a motivace se naučit jazyk kvůli uplatnění na 

pracovním trhu.  

Dotaz paní Fišarové na intenzivní kurzy češtiny. Paní Malichová uvedla, že ÚP nabízí základní kurzy, 

kurzy pro pokročilé a je možnost zajistit i speciální, např. pro zdravotní sestry. Nutno si uvědomit, že 

cca 10 % z celkového počtu ukrajinských občanů je vedeno v registru uchazečů o zaměstnání. Ukrajinští 
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obyvatelé nemají důvěru k úřadům, nevěří že jsou kurzy zdarma. Paní Marečková sdělila informaci ze 

setkání ÚP, že kurzy jsou každý den, možnost i online, pokud je zájem. Doposud pracováno 

s motivovanými občany, kteří za prací přišli, snažili si práci najít, ale nyní lidé, kteří neměli volbu, 

museli utéct před válkou, nepřišli do ČR za prací. Nyní se jim nechce vykonávat „podřadnou práci“. 

Paní Mittnerová popsala rozdíl mezi zdravotnickou péči v ČR a na Ukrajině, nechtějí přijít o svůj 

standard V Mladé Boleslavi velká komunita, někde ghetta romská, ukrajinská. Mají jinou představu  

o finančním ohodnocení. Na druhou stranu paní Marečková zmínila, jak se někteří dokázali rychle 

postavit na vlastní nohy. Pan Šlajs se optal, zda se setkává centrum s klienty, co hledají služby sociální 

péče. Pro cizince je nedostatek lékařů sdělila paní Marečková, přišli i lidé s vážnějšími chorobami, 

autistické děti atd. řešeno, kam je umístit, tito lidé nemají běžný přístup do běžného sociálního systému. 

Mají veřejné zdravotní pojištění zdarma, ale již nepobírají další příspěvky.  

Pan ředitel Holobrada z příbramské nemocnice sdělil, že funguje systém zdravotní a sociální péče pro 

ukrajinské děti na základě projektu MZ, z čehož je financován provoz, přítomna překladatelka – 

ukrajinská lékařka. Příbram splnila podmínky projektu UNICEF.  

Pro děti se zdravotním handicapem centrum hledá pomoc např. s umístěním, sdělila paní Marečková. 

Předseda PS pan Šlajs informoval přítomné o „Koordinačním a poradenském centru SČ 

pro osoby s chováním náročným na péči“ – www. koce.cz. Centrum poskytuje odborné sociální 

poradenství převážně terénní formou. 

Bod č. 4 – International Organization for Migration – M. Fišarová 

Obsah prezentace je součástí Přílohy č. 4.  

Organizace pracuje přímo s klienty. Nabízí spolupráci obcím s rozšířenou působností či firmám. 

K dispozici infolinka. Pokud se zaměstnavatel není schopen dorozumět se svým zaměstnancem 

zajišťována telefonní pomoc při tlumočení. Spolupráce s policií. Představen interkulturní slovník práce 

(ukrajinština x čeština), vysvětlení termínů, základní orientace, je i online. Specializací organizace jsou 

reflektivní setkání a týkají se buď území nebo tématu (např. legislativní změny). Zkušenosti z praxe 

s návštěvou ÚP – chybějící tlumočník (asistence pouze po dobu prvních 150 dní), alespoň v některých 

krajích tomu tak je. Paní Malichová reagovala s tím, že jakmile je klient v evidenci ÚP nebo přijde, má 

k dispozici tlumočníka. Žádní občané třetích zemí nemají svého tlumočníka, do budoucna s tím již není 

počítáno. 

 

 

  

https://migracnikonsorcium.cz/cs/iom-nova-infolinka-pro-osoby-prchajici-z-ukrajiny/
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Bod č. 5 – Projekt Euroklíč – I. Sahulková, B. Sedláčková 

Obsah prezentace je součástí Přílohy č. 5. Zástupkyně Národní rady osob se zdravotním postižením ČR, 

paní Sedláčková, přiblížila historii a cíl projektu. Vznik v Německu, jednotný projekt, spolupráce 

Ředitelství silnic a dálnic s Klubem osob se zdravotním postižením, autorem klíče a zámku je pan Martin 

Dederichs. Euroklíč slouží k tomu, aby lidé se zdrav. postižením důstojně využili WC, plošiny. Možná 

instalace aplikace Euroklíčenka, informace např. seznam distribučních míst je na  www.euroklic.cz. 

Dlouhodobým partnerem je „Síť pro rodinu“ – zapůjčuje klíč.  

Bod č. 6 – Diskuse, různé 

Pan Holobrada se dotázal paní Marečkové, zda centrum např. v Příbrami registruje seznam klientů, kteří 

by spadali do oblasti např. zdravotního handicapu. Centrum takový seznam nemá, pouze eviduje každou 

službu do vlastního programu. Může se vyfiltrovat např. poradenská služba, ale aktuální zdravotní 

komplikace ukrajinských uprchlíků nelze. Problém např. onkologicky nemocného pacienta ubytovaného 

na ubytovně. Pan ředitel Holobrada uvedl, že hledá cestu, jak těmto lidem nabídnout zdravotní pomoc. 

Paní Mittnerová sdělila, že zpočátku se evidoval stav, ale nyní již nereálné, jedná se o citlivé téma. 

Hodně uprchlíků se nechce registrovat, je projekt i např. na očkování atd., ale není zájem. Cílený 

monitoring tedy neexistuje.  

Paní Sedláčková nastínila problém, že v celé ČR není domov pro lidi do 65 let s Parkinsonovou 

chorobou. Bohužel chybí přechodový systém. Nebyla by v rámci SČ kraje možnost nějakého zřízení? 

Paní ředitelka Pilná sdělila, že se domov specializuje (kapacita 49 lůžek) na lidi s roztroušenou sklerózou 

atd….snaha je, lidé jsou ochotni pracovat, ale musí se rozdělit lidé s mentálním postižením a senioři, 

důležitá je poptávka, zájem je, ale lidé chtějí co nejdéle setrvat v domácím prostředí. Příbram nabízí 

sociální lůžka, ale není to domov, informoval pan Holobrada. 

Pan předseda pracovní skupiny závěrem poděkoval všem zúčastněným a ukončil 8. jednání pracovní 

skupiny Zdravotnictví a sociální věci. Další jednání pracovní skupiny bylo stanoveno na pondělí  

11. 12. 2023 od 13:00 hod. na KÚ SČ, místnost č. 1088. Členům PS bude s předstihem zaslána 

pozvánka. 

Zapsala: Hana Benšová 

Jakub Šlajs, DiS. 

předseda Pracovní skupiny  

Zdravotnictví a sociální věci 

http://www.euroklic.cz/
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